
                
 

FARNOSTÍ: Pardubice, Mikulovice, Rosice a Třebosice 

 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 
 

Od adventu po Vánoce 
 

Bratři a sestry, vstupujeme do adventní doby, která je velmi důležitá. Proč? Protože 
úzce souvisí s jedněmi z nejkrásnějších křesťanských svátků, a to Vánocemi. 
Představte si, že jdete slavit narozeniny někoho, na kom vám hodně záleží, že jdete  
na setkání s někým, koho máte moc rádi. Určitě si dáte záležet, abyste dobře vypadali, 
oblečete si hezké šaty a vezmete nějaký pěkný dárek osobě, kterou hodláte navštívit. 
Myslím, že takto se chová každý z nás, když jde slavit narozeniny svého dobrého 
přítele. Bez nadsázky můžeme říct, že dějiny lidstva jsou vlastně jedním velkým 
adventem, obrovskou touhou – často i nevyslovenou – touhou po Vykupiteli, touhou 
po nalezení odpovědi, po smyslu života. I pohané ho budou hledat. Dnes bychom řekli 
„lidé nevěřící“. Jak může vlastně nevěřící člověk hledat Boha? A přece může! Už třeba 
tím, že si klade otázky o smyslu života. Někdy to jde ještě dál: On to třeba neumí 
pojmenovat, ale cítí, že je tady Někdo nebo něco, co má hodnotu. Kolikrát třeba 
přicházejí žádat o křest dětí rodiče, kteří sami byli jenom pokřtění, nikdy je nikdo  
k Bohu nevedl a oni přicházejí s tím postojem: My to neumíme pojmenovat, my to 
neumíme vysvětlit, ale cítíme, že ty věci mají hodnotu. Nám to nikdo nedal, my to 
neumíme pojmenovat, ale chceme to těm dětem dát, chceme jim otevřít cestu k těm 
věcem, byť to sami neumíme, byť to bude třeba skrze druhé, skrze náboženství ve 
škole, apod. Kolik je takových dětí, jejichž rodiče  
jsou „nepraktikující“, ale nechali je pokřtít, 
slíbili křesťanskou výchovu, a když přišel  
ten čas, přihlásili je do náboženství, dovolili jim 
ministrovat, zpívat ve schole a u některých z 
těchto dětí se takhle rozjel krásný křesťanský 
život. A možná všecko začalo „jenom“ tím, že  
na začátku byl někdo, kdo cítil, že to má 
hodnotu, byť to sám neuměl pojmenovat. Přeji 
každému z nás krásné prožití adventní doby, 
abychom všichni mohli s čistotou našeho srdce 
přivítat narozené Dítě a říct: Kristus se narodil! 
 

• P. Marian Kurylo   
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 Krátké aktuality 
 

Roráty a snídaně  
 

Rorátní mše sv. při svíčkách budou slaveny každou adventní sobotu v 7:00 
v klášterním kostele. Zváni jsou všichni, včetně rodičů s dětmi, které se mohou 
s lucerničkou zařadit do liturgického průvodu. Po mši sv. jsou všichni zváni na faru  
ke snídani a společnému setkání.  
 
Zdobení perníčků s malými dětmi 
 

Na prvním setkání rodin s předškolními dětmi, které proběhlo v neděli 26. listopadu, 
se domluvilo další adventní setkání na neděli 17. prosince od 15:00 ve farním sále. 
Kromě modlitby, zpěvu a her budou děti s rodiči zdobit perníčky. Zvány jsou mladé 
rodiny, které mají malé (předškolní) děti.  
 
Svátost smíření 
 

Po velikonoční zkušenosti jsme se rozhodli opět pro Zpovědní den v neděli, a to  
17. prosince od 14:00 do 16:00. Zpovídat budeme 4 kněží (dva v kostele a dva na faře). 
Další příležitosti ke svátosti smíření naleznete na straně 5. 
 
Sbírka při půlnoční mši sv. – pomoc matkám v nouzi 
 

Při všech „půlnočních“ bohoslužbách budeme moci, jako v loňském roce, podpořit 
sbírku s názvem „Štědrý dar pro betlémské děti“. Vybrané finanční prostředky budou 
sloužit na provoz Azylového domu pro těhotné matky v tísni v Hamrech u Hlinska.   
 
Setkání dobrovolníků  
 

Na pastorační radě se domluvilo, že nejvhodnějším poděkováním všem lidem 
zapojeným do různých služeb ve farním společenství je mše svatá a následné setkání  
s malým pohoštěním. Z tohoto důvodu tradiční setkání začne mší sv. v pátek 5. ledna 
v 18:00 v kostele sv. Bartoloměje a pokračovat bude neformálně ve farním sále.  
 

Mše svatá samozřejmě není pouze pro služebníky farnosti. Naopak.  
Můžeme děkovat Bohu za dary, které mají jiní a kterými nám vše slouží.  
 
Ekumenická setkání v lednu  
 

Začátek nového roku je spojen s modlitbou za jednotu křesťanů. Abychom netříštili 
síly ani počty věřících, rozhodli jsme se udělat pouze dvě ekumenická setkání, a to  
ve čtvrtek 18. a 25. ledna. Více na str. 8.  
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Příležitost věnovat dar pro farnost 
 

Na konci roku je pro nás pracující ideální čas zvážit, zda vše, co jsme si vydělali, 
použijeme pouze pro své účely nebo využijeme možnosti snížit si daně a přispět 
druhým. Myslím, že každý z nás pravidelně přispívá nějaké oblíbené neziskové 
organizaci.  
Přesto je dobré nezapomínat ani na „vlastní“, tedy na Charitu, rekonstrukci 
Salesiánského centra nebo samotnou farnost. Je dobré si uvědomit, že i darem farnosti 
budujeme sounáležitost se společenstvím a umožňujeme zajišťovat a rozvíjet provoz  
a život farnosti.  Finanční dar můžete věnovat obecně na potřeby farnosti nebo třeba 
na úpravu liturgického prostoru kostela sv. Bartoloměje (viz článek „Nový oltář v 
kostele sv. Bartoloměje?“ na str. 10). Potvrzení o daru samozřejmě rádi vystavíme.  
Číslo účtu naší farnosti naleznete níže pod QR kódem. Na dobrodince farnosti budeme 
každý první pátek v měsíci pamatovat při mši sv. ve 12:00. Všem dárcům předem 
děkuji. Pán Bůh zaplať.   

 
 

Římskokatolická farnost Pardubice 
1224496329/0800 

 

Poděkování za Kurz alfa 
 

Děkuji všem, kdo se zapojili do podzimního Kurzu Alfa.  
Zvláště devítičlennému týmu, který se pravidelně každý čtvrtek staral o účastníky  
a podporoval je slovem i modlitbou. Děkuji vám, kteří jste se zapojili do přípravy 
občerstvení nebo jste přišli na večerní adoraci. Děkuji vám všem, kteří jste se vědomě  
a s vírou na konci mši sv. připojili ke společné modlitbě za požehnaný průběh kurzu 
nebo jste pamatovali v osobní modlitbě. Na Kurz Alfa volně naváže tzv. Kurz Beta 
určený těm, kteří se chtějí připravovat na křest nebo dále rozvíjet svoji víru. Setkání 
budou kratší a pouze jednou za 14 dní. Kromě přednášky, sdílení a diskuze se budeme 
společně učit i modlit a pracovat s Písmem svatým.  
 
Oslava Dona Boska 
 

V neděli 28. ledna bude v MUCu oslava zakladatele salesiánů a ochránce mládeže  
a vychovatelů.  Podrobný program naleznete na str. 10. 
 

• Jan Uhlíř 
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VÁNOČNÍ  BOHOSLUŽBY  2023 
 

 

Neděle  
24.12. 

4. neděle 
adventní 

Neděle  
24.12. 
Štědrý 

den 

Pondělí  
25.12. 

Narození 
Páně 

Úterý 
26.12. 

Svatého 
Štěpána  

Neděle  
31.12. 
Svaté 
rodiny 

Pondělí  
1.1. 

Matky 
Boží 

Kostel  
sv. Bartoloměje  

7:00 
9:00 

16:00* 
22:00 
00:00 

7:00 
9:00 

19:00 

7:00 
9:00 

18:00  

7:00 
9:00 

16:00 
(Děkovná) 

7:00 
9:00 

19:00 

Kostel  
sv. Jana Křtitele - - - - - - 

Kostel  
MuC 
Salesiáni 

9:00 16:00 
9:00 

11:00 
9:00 

9:00 
11:00 

9:00 
11:00 
17:00 

(Adorace) 
Kostel  
Zvěstování Panny 
Marie (klášterní) 

- 0:00 10:00* - 10:00* 10:00* 

Kostelíček  
Řeckokatolické 
bohoslužby 

10:00 19:00 10:00 10:00 10:00 18:00 

Kostel  
sv. Václava  
Rosice nad Labem 

- 16:00 8:00 - 8:00 8:00 

Kostel  
sv. Jiljí  
Pardubičky 

- - 17:00 - - 17:00 

Kostel  
Narození Panny Marie 
Svítkov 

- - - - - - 

Kostel  
sv. Václava  
Mikulovice 

10:30 22:00 10:30 - 10:30 10:30 

Kostel  
Povýšení svatého 
Kříže Třebosice 

8:00 - 8:00 - 8:00 8:00 

(*mše svatá přizpůsobená dětem)                 4 



SVÁTOST SMÍŘENÍ PŘED VÁNOČNÍMI SVÁTKY 
den datum místo čas 

Pátek 15. prosince kostel sv. Bartoloměje 16:00 – 19:00 

Neděle 17. prosince kostel sv. Bartoloměje 14:00 – 16:00 (2 kněží) 

Neděle 17. prosince fara 14:00 – 16:00 (2 kněží) 

Pondělí 18. prosince Salesiáni – MUC 17:00 – 19:00 (2 kněží)                                       

Pátek 22. prosince kostel sv. Bartoloměje 16:00 – 19:00 
 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Aktuálně 

Betlémské světlo   
 

Štědrý den – neděle 24. prosince 
Kostel sv. Bartoloměje v Pardubicích  10:00 – 22:00 
Popkovice – zvonice    10:30 – 12:00 
Mikulovice     14:00 – 14:30 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Chrámová hudba 
 

Chrámový sbor kostela sv. Bartoloměje připravuje jako každoročně hudbu pro vánoční 
svátky. Sbor bude zpívat při liturgii Slavnosti Narození Páně – na Štědrý večer  
o půlnoci, kdy zazní vánoční sborové skladby Š. Brixiho, J. Segera, J. Pretoria a při mši 
svaté v 9 hodin na Boží hod vánoční 25. prosince pak bude provedena vánoční mše  
J. J. Ryby – Missa in nativitate Domini in nocte. Výběr z této hudby, spolu s dalšími 
skladbami, bude též na programu Tříkrálového koncertu, který se bude konat v neděli 
7. ledna 2024 v 16 hodin v kostele sv. Bartoloměje.  
Kromě toho vás zveme na rorátní mše o sobotách 9. a 16. prosince v 7 hodin v 
klášterním kostele, kde budou zpívány písně ze staročeských rorátních sbírek. 
 

Dovolte mi, abych na sklonku kalendářního roku poděkoval všem chrámovým 
varhaníkům a zpěvákům za obětavou službu při liturgii v kostele sv. Bartoloměje. 
Chrámovému sboru a jeho sólistům bych pak zvláště rád /u příležitosti 30 let mého 
působení jako regenschoriho/ poděkoval za vytrvalost a oddanost i společenství ve 
službě chrámové hudbě po celé období. Společně jsme nastudovali a provedli při 
liturgii více než 70 sborových skladeb a 20 mší, z toho některé 2x i vícekrát. 
Uskutečnila se také velká řada rozhlasových přenosů.  Pán Bůh vám zaplať. 
 

Přeji vám všem klidné prožití adventního času a požehnané svátky vánoční. 
 

• Mgr. Jiří Kuchválek, regenschori 
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Adventní a vánoční koncerty 
 

Neděle 10.12. 2023 *  17:00 - PARDUBICE – Salesiáni (MUC)  
Adventní koncert scholy od sv. Václava 
 

Pátek 15.12.2023 *  18:00 - PARDUBICE – Československá církev evangelická 
Benefiční koncert Oblastní charity Pardubice    
 

Neděle 17.12.2023 *  17:00 - MIKULOVICE – kostel sv. Václava   
Účinkují sbory: Cantans Pardubice a Cantando Skuteč 
 

Středa   20.12.2023 *  18:00 - LÁNY NA DŮLKU – kostel sv. Jana Nepomuckého  
Hudební skupina Good Season  
 

Sobota  23.12.2023 *  15:00 - TŘEBOSICE – kostel Povýšení sv. Kříže  
Účinkují: Martin Beran, Jakub Kubín, Janko Siroma – varhany 
 

Čtvrtek 28.12.2023 *  17:00 - PARDUBICE – kostel sv. Bartoloměje  
Smíšený sbor: Cantus amici 
 

Středa 03.01.2024 *  18:00 - PARDUBICE – kostel sv. Bartoloměje  
Tříkrálový koncert Oblastní charity Pardubice  
 

Neděle 07.01.2024 *  16:00 - PARDUBICE – kostel sv. Bartoloměje  
Tříkrálový koncert Oblastní charity Pardubice      
 

Neděle 07.01.2024 *  18:00 – LÁNY NA DŮLKU – kostel sv. Jana Nepomuckého  
Tříkrálový benefiční varhanní koncert,  
účinkuje: prof. Václav Metoděj Uhlíř – varhany  
 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Adventní koncert 
Centrum Don Bosco a Schola od sv. Václava vás srdečně zvou na již tradiční adventní 
koncert v neděli 10. prosince v 17:00. Rytmické písně scholy doprovodí adventním 
zamyšlením salesiáni Jiří Caha a Václav Čunek.  
Výtěžek z akce – dobrovolné vstupné – bude věnován na vybavení nově 
zrekonstruovaných ubytovacích prostor Centra Don Bosco, kde budou probíhat Kurzy 
přípravy na život a další aktivity pro mladé lidi vyrůstající v dětských domovech.  
Získali jsme podporu Nadace Divoké husy, která výtěžek dobrovolného vstupného 
zdvojnásobí. Po koncertě bude následovat také již tradiční pohoštění pro příznivce 
celého pardubického salesiánského díla. Těšíme se na vás! Pozor, letos ne v kostele, 
ale v tzv. MUCu (stejná budova, ale vchod od světelné křižovatky).   
 

• Marie Benáková 
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Pastorační rada farnosti pro období 2023–2027 
 

Kněží a jáhni:   P. Jan Uhlíř   – arciděkan  
P. Piotr Antkiewicz  – farní vikář 
P. Tomáš Kvasnička  – farní vikář 
P. Jiří Caha, SDB  – rektor kostela sv. Václava 
Vojtěch Gottwald  – trvalý jáhen 
Karel Kylar   – trvalý jáhen 

 

Zvolení členové:  David Kalivoda 
   Gabriela Pavlíková  
   Jiří Petráš  
   Martina Traxlerová 
   Jan Vitáček 
   Libor Wawrzacz 
 

Jmenovaní členové:  Marcela Klemová  
Petr Kučera  
Peter Majerik 
Helena Strouhalová 

   David Špelda  
   

Excurrendo farnosti: Jana Tomášková – Rosice n. L. 
   Ivona Šislerová – Mikulovice 
   Petr Mori – Třebosice 
 

Delegovaní:   Marie Hubálková – Oblastní charita Pardubice 
 

V polovině prosince skončil mandát členům pastorační rady farnosti (PRF), kterým 
děkuji za jejich aktivní působení. Od 17. prosince je ustanovena nová PRF. Na jejím 
složení jste se podíleli i vy prostřednictvím voleb, kterých se zúčastnilo 242 lidí. 
Kompletní výsledky voleb najdete na nástěnce nebo na webových stránkách farnosti.  
Vzhledem ke skutečnosti, že většina vámi zvolených členů PRF navštěvuje bohoslužby 
v klášterním kostele a jedná se především o střední generaci, rozhodl jsem se 
dojmenovat další členy PRF tak, aby v ní byly zastoupeny i další věkové skupiny  
a zástupci účastníků bohoslužeb z jiných kostelů: Petr Kučera – mládež, David Špelda 
- mladé rodiny, Helena Strouhalová - senioři, Peter Majerik a Marcela Klemová – svatý 
Bartoloměj. Zástupce z kostela sv. Václava bude jmenován dodatečně na návrh otce 
Jiřího Cahy. 
 

Protože z Pardubic spravujeme i další farnosti a úbytek věřících a nedostatek kněží 
povede k centralizaci prožívání bohoslužebných a farních aktivit, rozhodl jsem se 
využít možnosti přizvat do PRF i zástupce okolních farností.  
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Díky velkému počtu kněží a jáhnů v naší farnosti, kteří mají ze stanov právo (či 
povinnost) v PRF být, bude naše PRF velmi početná (22 členů). Protože však PRF 
vnímám i jako prostor vzájemné lidské a duchovní formace a společného hledání 
směrování našeho společenství, nevidím v počtu ani pestrosti problém, ale spíše 
příležitost. Aby setkání byla užitečně vedená, budu všem členům vděčný za zpětnou 
vazbu a pomoc.  
První setkání PRF proběhne v úterý 9. ledna v 18:00. Začne mší sv. v kostele sv. 
Bartoloměje, kde jmenovaní a zvolení členové složí předepsaný slib před farním 
shromážděním a bude pokračovat ve farním sále. Každé jednání PRF je veřejné, takže 
jste všichni srdečně zváni nejen na mši sv. 
Všem, kdo se účastnili voleb, i všem, kdo byli ochotni kandidovat, upřímně děkuji  
a nové pastorační radě vyprošuji dary Ducha svatého a těším se na vzájemnou 
spolupráci.  
 

• P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Ekumenická setkání  
 

Bylo obvyklé mít v lednu nabídku několika ekumenických bohoslužeb, ať už v rámci 
Aliančního týdne modliteb nebo v Týdnu modliteb za jednotu křesťanů. Letos jsme se 
s představiteli pardubických církví rozhodli pro změnu. Nejen, že budou pouze dvě 
setkání, ale hlavně se chceme více vzájemně poznat. Uvědomili jsme si, že se sice 
spolu modlíme, ale nic o sobě vlastně nevíme.  
 

Proto první lednové setkání nazvané „Setkání křesťanů pardubických církví“ bude 
v Arše u Církve bratrské ve čtvrtek 18. ledna v 18:00. Využijeme jejich velký, 
variabilní a teplý prostor modlitebny ke krátké prezentaci jednotlivých společenství. 
Můžeme se tak dozvědět nejen o tom, kde se věřící scházejí, ale také co se jim daří  
a čím žijí. Následovat bude spontánní společná modlitba a pak příležitost k osobním 
rozhovorům. Protože má jít o příjemné neformální setkání, společně se postaráme  
i o malé občerstvení. Katolická církev má na starosti sladké pokrmy. Pokud by tedy 
někdo z vás chtěl přispět na společný stůl, přihlaste se, prosím, předem u Pavly 
Pecnové – tel.: 604 737 790. Druhé setkání ve čtvrtek 25. ledna v 18:00 bude 
tradiční ekumenickou bohoslužbou a uskuteční se, zcela záměrně, v našem kostele sv. 
Bartoloměje. V neděli 17. března totiž uplyne 490 let od úmrtí Vojtěcha z Pernštejna, 
pochovaného v presbytáři kostela (náhrobek), který za svého života usiloval o pokojné 
soužití tehdejších denominací.  
Velmi rád bych vás na tato setkání a společnou modlitbu pozval. I když vycházíme 
z různých tradic a na některé otázky víry máme rozdílné pohledy, přesto jsme všichni 
uvěřili v Ježíše Krista a můžeme tak společně oslavovat lásku Trojjediného Boha.  
 

• P. Jan Uhlíř 
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Nový oltář v kostele sv. Bartoloměje?   
 

Během generální rekonstrukce interiéru 
kostela sv. Bartoloměje se v polovině 
devadesátých let řešil liturgický prostor 
včetně současného oltáře a ambonu.  
Byl zde umístěn přenosný oltář. Podle 
liturgických předpisů je však „vhodné,  
aby v každém kostele byl pevný oltář, 
který zřetelněji a trvale symbolizuje Ježíše 
Krista, kámen živý (1 Petr 2,4)“, nárožní 
kvádr (Ef 2,20). Proto se už během služby 
otce Antonína uvažovalo o nové liturgické 
úpravě presbytáře. Krátce před mým příchodem v roce 2022 farnost na tento účel 
dokonce obdržela dar ve výši 500 000 Kč. Seznámen s touto skutečností jsem zvažoval, 
zda uspořádáme architektonickou soutěž nebo oslovíme přímo konkrétního architekta. 
Nakonec jsem využil příležitostného setkání se známým architektem Josefem 
Pleskotem a po konzultaci s některými farníky jsem ho požádal o návrh řešení 
liturgického prostoru kostela. Nyní je k dispozici první návrh, s kterým jsem seznámil 
ekonomickou radu a poprosil o názor několik odborníků z farnosti. V lednu návrh 
projde připomínkováním diecézní liturgické komise a v případě kladného stanoviska 
poprosíme pana architekta o rozpracování koncepce včetně návrhu oltáře, ambonu a 
dalšího mobiliáře.  
V té době bych také rád jmenoval realizační výbor, který by celou záležitost 
koordinoval a vhodně prezentoval farnosti i širší veřejnosti. Slavení eucharistie je 
vrcholem a zdrojem veškerého křesťanského života. Úprava presbytáře by nám všem 
měla napomoci k většímu pochopení liturgie a vnímáním krásy prostoru, ve kterém 
oslavujeme Pána. Přál bych si, aby každý z nás měl dostatek informací o proměně 
kostela, abychom se více postupně seznamovali s bohatostí a smyslem liturgie, a tak 
společně lépe pochopili a také přijali konečnou podobu liturgického prostoru.  
Celá úprava presbytáře, zhotovení oltáře, ambonu, sedes a dalších liturgických 
předmětů bude samozřejmě velmi nákladná. Odhadujeme, že náklady budou kolem  
1,5 mil Kč. Budeme tedy muset oslovit sponzory a sami financovat podstatnou část 
nákladů. Pokud nebudeme mít potřebné prostředky, nebude možné práce realizovat.  
Bude nový oltář v kostele sv. Bartoloměje? Věřím, že ano. Ale zda to budeme právě my, 
kteří ke kráse kostela budeme moci přispět něčím důstojným a hodnotným, bude 
záležet na Boží pomoci a našem zájmu a štědrosti.  
 

• P. Jan Uhlíř 
 

PS: Na nový oltář a úpravu presbytáře můžete přispět na farní účet  
1224496329/0800 variabilní symbol 10. 
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15. Setkání pro ženy 
 

Tradiční lednové Setkání pro ženy se uskuteční v sobotu 20. 1. 2024 od 10:00 na faře. 
Opět mezi nás přijede Františka Böhmová a to s krásným tématem „O laskavosti, 
něze a slabosti aneb o kráse ženství“. Bližší informace budou na nástěnkách  
a farních stránkách, na kterých bude i přihláška. Těšíme se na společné setkání. 
 

• Pavla Pecnová 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Oslavy svátku Dona Boska 
V neděli 28. ledna 2024 se v salesiánském MUCu uskuteční tradiční oslavy svátku 
Dona Boska. V 9:00 začneme slavnostní mší svatou, po ní si můžete dát kávu, pro děti 
budou v tělocvičně připraveny různé atrakce. V 11.00 začne pohádka divadelního 
spolku Akord „O království, kde se strašilo“. V poledne se občerstvíme zabijačkovým 
obědem (tentokrát nezapomeneme ani na ty, kteří masu neholdují). Od 13:00 
nabídneme hru pro rodiny a besedu na téma „Svaté město“ se salesiánem Vlastimilem 
Vajďákem, který studoval teologii v Jeruzalémě. V 15:00 začne závěrečné Cantáte 
z voleje. Jak se do něj přihlásit zjistíte v lednu v ohláškách nebo na našem webu.   
 

• Marie Benáková 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Seniorklub 
 

Milé seniorky, milí senioři naší farnosti! Zdravíme vás všechny, nejen návštěvníky 
našich středečních setkání ve farním sále, v adventním čase a přejeme požehnané dny 
adventní přípravy a krásné a opravdu sváteční dny vánoční. Zveme vás na pravidelná 
setkání každou druhou středu v měsíci (14:30-16:30). Těšíme se na vás na nejbližším 
setkání ve středu 13.12. (14:30 – 16:30), které bude adventní i vánoční.  
 

Přijďte zažít pěkný čas v našem společenství se společnou modlitbou, zpěvem,  
s poslechem poučného i zábavného programu i s malým občerstvením z našich 
vlastních zdrojů. Přejeme vám všem Boží požehnání, zdraví a hodně sil ke zvládnutí 
všech dní, které nás čekají v příštím roce! 
 
• Za Seniorklub Olga Kylarová a Jan Kohl 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
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Pozvánka na 16. Piksla ples   
 

Milí farníci, 
 

srdečně vás zveme na 16. Piksla ples, který se bude konat v pátek 26. ledna 2024  
již tradičně v sále hostince U Kosteleckých v Černé za Bory.  
Můžete se těšit na výbornou atmosféru a zajímavou tombolu, z níž téměř nikdo 
neodchází s prázdnou. Část výtěžku z tomboly také již tradičně poputuje na 
dobročinný účel. 
 

Hrát bude osvědčená kapela E.M.I.L z Havlíčkova Brodu, která mistrně zvládá jak 
valčíčky a polky pro ty, kdo si chtějí pořádně zatančit, tak rockové šlágry pro všechny, 
kdo se chtějí hlavně odvázat. 
 

Vstupenky budou k dispozici od Vánoc u paní Dity Ludvíkové, o zahájení prodeje 
budeme informovat na webu farnosti a na letácích. Tak neváhejte, zapište si termín  
do kalendáře a na konci ledna si přijďte zaplesat s rodinou a přáteli. 
 

• Za plesový výbor Luboš Sedlák 
 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Napsali jste 

Ohlédnutí za víkendem s Kurzem Alfa 
 

Tak už je minulostí. Můj víkend s Kurzem Alfa. Ten víkend, na který jsem se dlouho 
těšila a očekávala, že mě jako hledající posune blíž k Bohu i k lidem ve společenství 
věřících. Víkend, který jsem chtěla strávit mimo jiné i po boku své nejlepší kamarádky, 
která mě do kurzu přivedla a otevřela mi tím cestu, na kterou bych se sama nikdy 
neodvážila vydat.    
 

Vše začalo téměř před rokem kolem vánočních svátků, kdy jsem měla dojem, že se 
moje srdce pootevřelo něčemu, co nedokážu dobře uchopit. Ačkoliv obklopena 
rodinou a lidmi, které mám ráda, ocitala jsem se najednou sama se svou křehce se 
rodící vírou. Při jedné modlitbě jsem poprosila Pána Ježíše o pomoc s hledáním cesty 
do společenství věřících lidí. Byla jsem neuvěřitelně překvapená, že odpověď přišla 
téměř okamžitě. Zavolala mi moje nedávno pokřtěná kamarádka a nabídla mi účast  
na Kurzu Alfa. S radostí a vděčností jsem tuto nabídku přijala a později se na kurzy 
přihlásila. 
 

Od prvních setkání jsem měla pocit ohromné radosti, že mám konečně kolem sebe lidi, 
se kterými můžu bez zábran sdílet veškeré vnitřní pocity, že se můžu každý čtvrtek 
ponořit do některého z témat, dozvídat se nové věci, upevňovat svoji víru.  
Na víkendové setkání jsem se moc těšila a jela tam s radostným očekáváním.  
A to se také vrchovatě naplnilo. 
V srdci i mysli mi stále doznívají zážitky, silné a nezapomenutelné.  
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Nemám vůbec jistotu, že se mi je podaří zachytit do slov, tak alespoň pár útržků: 
Sobotní ranní mše. Původně plánovaná pro členy týmu, ale jsme zde téměř všichni. 
Otec Jan je překvapen, zdá se, že příjemně. Židle skoro nestačí.  Mše je doprovázena 
výkladem pro nás, kteří běžně do kostela nechodí. Hraje hudba a mně se do očí poprvé 
derou slzy. 
Po ranní modlitbě a snídani přednáška o Duchu svatém. A Duch svatý je tam s námi. 
Cítím ho. Opět dojetí, při rozjímání ve skupinkách zjišťuji, že nejsem sama. 
Po obědě procházka do poutního místa Rokole. Je krásné podzimní odpoledne.  
Po cestě se vzájemně blíže poznáváme, rozmlouvám s ostatními i s otcem Janem.  
V Rokoli se setkáváme se sestrou Václavou, která nám vypráví o poutním místě. 
Po návratu program graduje, sledujeme film Motýlí cirkus. Neuvěřitelně emotivní 
příběh o samé podstatě lidství, o jedinečnosti každého z nás, o tom, co je v životě 
důležité. Po skončení filmu je téměř ticho. Pár lidí sdělí své myšlenky, já toho nejsem 
schopná. 
Při podvečerním ztišení píšeme dopis Bohu. V tichu pokojíku usedám ke stolu, tužka 
lítá po papíru, srdce se chvěje a slzy tečou proudem. 
V dřevěném kostele ve Slavoňově později večer odevzdáváme své dopisy Bohu.  
Atmosféra v kostele je nepopsatelně dojemná. Zpíváme písně, chválíme Pána Ježíše.  
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Tmou se vracíme zpět a nechci než jen být sama se svými myšlenkami a nechat v sobě 
vše doznít. 
Nedělní dopolední mši v kostele v Rokoli už prožívám naplno, přes slzy dojetí skoro 
nevidím. Dostáváme od otce Jana osobní požehnání, při kterém se mě na pár vteřin 
poprvé v životě dotkne něco nadpozemského.  
 
Odjíždím domů radostná a naplněná. Mám jistotu, že jsem na správné cestě  
a nepřestávám být za to vděčná Bohu i lidem, které na této cestě potkávám. 
 

• Irena Zálešáková  
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Kurzy Alfa 2023 
Od října do prosince probíhaly v naší farnosti Kurzy Alfa. Pro nás to byla úplně nová 
zkušenost. Již na prvním setkání se sešla velmi rozmanitá skupina cca 40 lidí, věkové 
rozpětí bylo od necelých třiceti do téměř osmdesáti.  
Také důvod návštěvy těchto setkání byl u mnohých různý. Někteří v Boha již věří, 
mnozí ho přišli hledat, poznat a někoho, kdo v Boha nevěří, zajímal pohled věřících. 
Setkání začínala společnou večeří, pak následovaly přednášky na různá témata (Víra, 
Ježíš Kristus, Bible, Modlitba, Odpuštění, Duch svatý…).  
Přednášející se střídali: kněží z katolické církve, manželé z Církve bratrské (Archa), 
laici, věřící psychoterapeut… Potom nás čekala asi hodina a půl diskuze ve 
skupinkách.  
I v naší skupince bylo věkové rozpětí 30–75 let a bylo to velmi obohacující. Byly to 
chvíle společného sdílení názorů a pohledů na otázky víry a životních hodnot bez 
jakéhokoliv přesvědčování a vnucování svého názoru druhému.  
 

My jako moderátoři skupinek jsme se pouze snažili vytvořit každému prostor nebo se 
vzájemně povzbudit ke sdílení pohledů a názorů na různá témata víry.  
Za nás mohu říct, že se ve skupince vytvořily, myslím, pěkné vztahy napříč 
generacemi, sdílení bylo upřímné, otevřené a velmi obohacující.  
 

Součástí Kurzů Alfa byl také společný víkend ve Slavoňově, kde se jednotlivé skupinky 
propojily, vznikla nová přátelství, zkušenosti společných modliteb a ztišení, společně 
strávených chvil v kostelíku, při večerním posezení, v přírodě. 
 

Byly to velmi hluboké chvíle, slovy těžko sdělitelné. Myslíme, že všechen společně 
prožitý čas každému z nás přinesl mnoho nových zkušeností, poznali jsme jeden 
druhého, vznikly vztahy, které zůstávají a z pohledu nás věřících každého Bůh oslovil 
osobitým způsobem. Kdo nenašel Boha, našel podstatu lidství a možná i sám sebe. 
Děkujeme za tento společný čas. 
 

• Veronika a Marek Demlovi    
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V kostele sv. Jana Nepomuckého  
v Lánech na Důlku se nezahálí 
 

Již několik let pokračují opravy v kostele sv. Jana Nepomuckého v Lánech na Důlku. 
Nejprve to byla nákladná oprava sakristie kostela, potom oprava vstupní haly kostela, 
kde se propadal strop. Pak přišla na řadu elektroinstalace a v letošním roce přišel čas 
vymalovat presbytář kostela.  
Po 82 letech jsme sestěhovali nábytek, sundali jsme sochy a obrazy. Oltář nám zakryli 
hasiči za Svítkova. 
  
Do igelitu se s jejich pomocí zahalila i kazatelna a vstupní brána do presbytáře, aby 
prach při opravách nevnikal do lodi kostela. Pak nastoupila stavební firma, která 
postavila lešení a opravila všechny trhliny a praskliny na stropě i stěnách kostela. 
Opravy se dočkala i stropní freska Narození Páně, která pochází z roku 1935. Tu 
restauroval pan Ševčík. Začátkem září nastoupil pan Kuboš, malíř a presbytář se začal 
proměňovat do čistoty. Na stavební i malířské práce dohlížela paní Kosová, která 
neúnavně sledovala řádné postupy prací. 
Po celou dobu rekonstrukce se konaly v kostele bohoslužby. Přijel otec Piotr, otec 
Tomáš i pan biskup Kajnek. V srpnu jsme přivítali v kostele i emeritního biskupa 
brněnského, pana Vojtěcha Cikrleho.  
 

Lešení se skládalo až v říjnu, pak nastal čas úklidu. A práce bylo opravdu hodně.  
Dámy, které jsou na zaslouženém odpočinku, se však chopily úklidového náčiní  
s vervou. Drhlo se, vytíralo se a leštilo. Úklid nebral konce. Nakonec pan Váňa natáhl 
koberec, opravil všechny popraskané dřevěné ozdoby. Dalimil Klema ml. pověsil 
obrazy a umístil sochy tam, kde původně stály. Pan Šisler zapojil osvětlení a mohli 
jsme obdivovat krásu krásného, čistého presbytáře našeho kostela. 
Lánští i přespolní tuto krásu uvidí na pravidelném vánočním koncertu 20. prosince  
v 18.00 hod. Sejdeme se tady, abychom poděkovali všem zúčastněným, kterým nebyl  
a není lhostejný osud našeho kostela. 
Kostel se rozezní i 7. ledna 2024, kdy v 18.00 hod. zazní zvuk našich varhan. Pan 
profesor Václav Metoděj Uhlíř bude hostem benefičního varhanního Tříkrálového 
koncertu. Všichni se moc těšíme. 
Chtěla bych poděkovat otci Uhlířovi, arciděkanu pardubické farnosti. Byl to on, který 
zajistil a zorganizoval celou rekonstrukci presbytáře. A nejen presbytáře. Zajistil i 
opravu velmi poškozeného trámu na půdě. Na opravě trámu se finančně podílí i MO 
Pardubice VI. 
Největší poděkování patří Bohu Otci, který nás všechny tak krásně svedl dohromady, 
abychom mohli důstojně oslavovat ty zázraky, které pro nás s láskou chystá.  
Bohu díky!                                                                                                                                                     
 

• Marcela Klemová 
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Vzpomínka na pana Josefa Matyáše 
 

Pan Josef Matyáš by 27. ledna 2024 oslavil své 
95. narozeniny. Dobrý Bůh si ho však 25. 
listopadu 2023 vzal k sobě do věčného domova… 
 

Narodil se v roce 1929 v malé vesničce Bořitov  
v Orlických horách do chudé, zbožné rodiny 
místního cestáře. Tamní farář si brzy všiml, že 
jeho ministrant je nadaný chlapec a dopomohl 
mu ke studiu na Biskupském gymnáziu v Praze. 
Byl ubytován v klášteře u Křižovníků, stal se tam 
svědkem Akce K v roce 1950, pomáhal při 
záchraně klášterní knihovny a všechny tyto 
prožitky jej utvrzovaly v pevné víře. Také 
studiem přírodních věd na Karlově univerzitě se 
jeho náboženské přesvědčení dále upevňovalo. 
 

Oženil se v roce 1955 s Hedvikou Sittovou, která 
s rodinou žila na faře v severních Čechách u 
svého strýce a Josef v ní našel upřímně věřící manželku. Přestěhovali se do Pardubic  
a narodily se jim postupně tři dcery.  
V době totality pravidelně poskytovali, stejně jako několik jiných rodin, svůj byt 
k modlitebním setkáním a víru předávali svým dcerám a později i vnoučatům, kterých 
měli celkem jedenáct. Josef má v současnosti již 15 pravnoučátek. Po revoluci se Josef  
i Hedvika zapojili do aktivní činnosti ve farnosti. Jako průvodci a tlumočníci často 
doprovázeli farní zájezdy na poutní místa v zahraničí a tlumočili i mnohé zahraniční 
návštěvy. Na popud biskupa Karla Otčenáška se Josef v listopadu 1992 zúčastnil s 
dalšími členy farní rady diecézního setkání v Augsburgu a v březnu 1993 začalo jeho 
přičiněním přátelství mezi naší farností a německou farností St. Konrad. V téže době 
pomáhal své ženě se založením farního seniorklubu a společně jej vedli 17 let. Vlivem 
postupující nemoci Hedviky tuto činnost v roce 2010 předali manželům Kohlovým. 
 

V důchodu se Josef snažil co nejčastěji chodit i ve všední dny na mši svatou, posléze 
býval jako ministrant u oltáře při mších u sv. Jana dennodenně. Čerpal zde sílu k péči  
o svou nemocnou ženu, kterou nakonec v roce 2018 doprovodil i do Domova se 
zvláštní péčí, když už ani s pomocí dcer nemohla dál žít doma. Naplnil tak svůj 
manželský slib do posledního písmene… Když si Bůh povolal Hedviku na věčnost, 
Josef se vrátil ke svým dcerám, které o něj do posledního dne pečovaly, užíval si daru 
klidného života ve svém stáří v kruhu milující rodiny, uprostřed farnosti, v níž žil  
od svého mládí.  
 

• dcera Hedvika a seniorklub 
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Udílení svátosti pomazání nemocných 
 

V letošním roce byla svátost pomazání nemocných udílena odlišným způsobem  
od dřívější zvyklosti, a to při všech nedělních mších svatých (i sobotní mši svaté  
s nedělní platností) ve dnech 11. a 12.  listopadu 2023. Hlavním důvodem této změny 
byla myšlenka, aby se tato svátost slavila ve společenství věřících a mohli jsme se  
za nemocné modlit vzájemně. Svátost pomazání nemocných může přivést nemocné  
k uzdravení nejen duše, ale i těla, je-li to Boží vůle.  
Při mši svaté, které jsem se zúčastnila, bylo celebrujícím knězem oznámeno, že svátost 
pomazání nemocných bude udílena stejným způsobem, jako přijímání Těla Páně – 
přistupováním ke knězi k oltáři (v minulých letech naopak kněží přistupovali k 
jednotlivým věřícím, stojícím v zástupech, ti o udělení této svátosti požádali předem). 
Svátost pomazání nemocných doplňuje svatá pomazání, která nás provázejí životem: 
na začátku je to křestní pomazání a později při biřmování jako posila pro další život  
z víry a důvěry v Boha.  
 

 
 
Promluva kněze navazovala na liturgické texty a zejména na evangelium této neděle  
o prozíravých a pošetilých pannách s lampami a olejem pro uvítání ženicha na svatbu. 
Zcela vystihla skutečnost, že musíme být stále připraveni ke službě a nepropadat 
nedbalosti, abychom nebyli vyloučeni z Boží spásy. Nestačí totiž jen dobře začít, ale 
vytrvat až do konce, neboť kdo vytrvá – dojde spásy! 
Kéž i takto sdílená svátost pomazání nemocných přispívá k vzájemnému pochopení  
a růstu farního společenství! Děkujeme všem kněžím za tuto slavnost. Díky Bohu!  
 

• J.Čihulová 
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Poděkování paní Janě Soukupové 
 

Jana Soukupová byla usměvavá, milá, nenápadná, 
kudrnatá paní. Možná si jí někdo nevšiml, protože 
mnoho let zpívala v chrámovém sboru. Každý si ale 
jistě všiml práce jejích šikovných rukou. Střídaly jsme 
se spolu ve službě květinové výzdoby v kostele sv. 
Bartoloměje. Dělala to ochotně dlouhých 20 let k větší 
slávě Boží. V neděli 26. 11. si ji Pán vzal nečekaně k 
sobě. Jani, děkujeme Ti za tvoji ochotnou službu pro 
farnost, ať je Pán milostiv Tvé duši a odmění Tě za vše 
dobré, co jsi pro kohokoli udělala. 
Odpočinutí věčné dej jí, Pane a světlo věčné ať jí svítí. 
Ať odpočívá v pokoji. Amen 
 

• Pavla Pecnová 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Adopce srdce 
 

V říjnu jsme obdrželi dopis z Nadačního fondu solidarity, že dívka Mariam Fataki, 
kterou naše farnost léta podporovala v rámci programu Adopce srdce je z tohoto 
programu vyřazena. Důvodem je úspěšné dokončení studia na střední škole. 
Děkujeme všem, kteří jste každý rok přispívali finančním obnosem na studia Mariam. 
Také děkujeme všem, kteří jste pomáhali s překlady dopisů pro Mariam či jste jakkoli 
byli nápomocni v této aktivitě. Na pastorační radě jsme se rozhodli, že pokud se 
přihlásí někdo, kdo si tuto aktivitu vezme s novým dítětem na starost, budeme v ní 
nadále pokračovat. Zájemci se mohou hlásit u pastorační asistentky. 
 

• Pavla Bednářová 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Mary’s Meals  
 

Darujte vzdělání a naději dětem  
z nejchudších zemí světa 
 

Dříve se u štědrovečerního stolu prostíralo místo navíc  
pro nečekaného hosta. Touto prastarou tradicí jsme 
dávali najevo, že neodmítneme pohoštění žádné náhodné 
návštěvě, která zavítá k našemu prahu – pocestnému, 
tulákovi nebo žebrákovi. Doba se mění, a tak nám  
o Vánocích stěží zazvoní u dveří náhodný pocestný. 
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Lidí, kteří potřebují naši společnou pomoc, je přitom na světě pořád mnoho. 
Nejzranitelnější z nich jsou děti. Nemůžeme je k našim svátečním tabulím fyzicky 
posadit, ale prostřednictvím Mary’s Meals jim můžeme nabídnout jídlo, které je 
nakrmí po celý rok. Můžeme se společně pokusit co nejvíc vyvážit skutečnost plných 
stolů na jedné a prázdných žaludků na druhé straně světa.  
Hnutí Mary’s Meals pomáhá už téměř 2 a půl milionu dětem na celém světě a pomoc 
jednomu z nich na celý školní rok stojí jen 550 Kč. Vytvořme společně novou tradici  
a prostřeme u štědrovečerního stolu symbolický talíř, jímž nasytíme jednoho nebo  
i více školáků, kteří žijí v nejchudších zemích světa. 
Dáme jim tak jistotu, že hlad se do jejich života nevrátí, 
ale také šanci získat vzdělání a naději na lepší 
budoucnost. Místo u stolu prostřete zakoupením 
tištěného nebo elektronického poukazu na e-shopu 
Mary’s Meals.  
 

Více na www.MistoUVanocnihoStolu.cz 
Jménem bezmála 2,5 milionů dětí, v nichž zůstává 
naděje živá díky jídlům, která pomáháte 
prostřednictvím Mary’s Meals podávat, vám přeji 
šťastné a požehnané Vánoce.  
 

• Petra Burianová, ambasadorka hnutí Mary's Meals,  
výherkyně soutěže Peče celá země v roce 2020 a tvůrkyně  
pořadu Pečení na neděli. 
 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Charita 

Vánoční benefiční koncert pro domácí hospic 
 

Oblastní charita Pardubice srdečně zve na Vánoční benefiční koncert v pátek 15. 
prosince od 18 hodin do chrámu Československé církve evangelické v Hronovické 
ulici. České i zahraniční adventní a vánoční písně si budete moci poslechnout v podání 
Ondřeje Pavláka Zahaluka, Adély Krátké (Adela Ide), Rosi Krátké a Dětského sboru  
ZŠ Josefa Ressla a několik klavírních skladeb v podání Lukáše Zahaluka. 
Vstup zdarma, na koncertě bude možné přispět do sbírkových pokladniček a podpořit 
charitní Domácí hospic Andělů strážných, který poskytuje péči o nevyléčitelně 
nemocné v prostředí domova a umožňuje trávit poslední dny či týdny života bez 
nesnesitelné bolesti mezi blízkými. Péče je poskytována bezplatně. Multidisciplinární 
tým poskytuje lékařskou, ošetřovatelskou, psychosociální a duchovní péči. 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Prosba o pomoc koledníků 
 

Koordinátor sbírky Tadeáš Kouřil prosí o pomoc malých i velkých koledníků: „Rádi 
bychom vás požádali o pomoc a zapojení do Tříkrálové sbírky.  
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Při ní můžete navštívit své blízké, sousedy a známé, popřát jim hodně štěstí do nového 
roku a přispět tak dobré věci. Rádi přivítáme celé rodiny i jednotlivce – pro skupinky 
bez vlastního doprovodu zajistíme zodpovědného vedoucího. Tradičně zajistíme 
kostýmy, korunky, dárky pro koledníky, občerstvení a zázemí v prostorách pardubické 
fary v Kostelní ulici.“ Koledníky nejčastěji potkáte v sobotu 6. ledna, ale nabízí se i 
další koledovací dny v termínu 1.–14. ledna. Na několika místech v Pardubicích a okolí 
budou první dva týdny nového roku rozmístěny také takzvané statické pokladničky. 
Jejich seznam spolu s dalšími informacemi o sbírce naleznete na stránkách pardubické 
Charity. Pro více informací volejte na tel. číslo koordinátora: 737 488 753. 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Slavnostní zahájení Tříkrálové sbírky 2024 
 

Oblastní charita Pardubice srdečně zve na Slavnostní zahájení Tříkrálové sbírky, které 
proběhne na Pernštýnském náměstí ve čtvrtek 4. ledna 2024 od 9:30 za účasti 
primátora Pardubic Jana Nadrchala a náměstka hejtmana Pardubického kraje Romana 
Línka, kteří nad sbírkou převzali záštitu. Koledníkům požehná otec biskup Josef 
Kajnek a poděkuje ředitelka Oblastní charity Pardubice Marie Hubálková. Těšit se 
můžete také na tradiční pěvecké vystoupení.  Před slavnostním zahájením projedou 
centrem města „Tři královny“ na koních z farmy Apolenka v doprovodu strážníků 
jízdního oddílu Městské policie Pardubice. 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Rybova Česká mše vánoční „Hej, mistře!“ 
 

Pardubická Charita srdečně zve také na další doprovodnou akci Tříkrálové sbírky.  
Ve středu 3. ledna od 18 hodin zazní v kostele sv. Bartoloměje Česká mše vánoční 
Jakuba Jana Ryby „Hej, mistře!“. Vystoupí Symfonický orchestr Základní umělecké 
školy Karla Malicha, Spolek pěveckých sborů Pernštýn-Ludmila-Suk Pardubice, 
Smíšený pěvecký sbor Malichor Holice a Svatomartinský sbor Holice. Benefiční 
koncert tradičně připravuje sbormistr Martin Beran.  
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Tříkrálová sbírka opět pomůže rozšířit služby 
pardubické Charity 
 

Nejen v samotných Pardubicích budou malí i velcí koledníci přát lidem dům od domu 
štěstí, zdraví a Boží požehnání do nového roku a zároveň prosit o příspěvek na charitní 
práci. Vaše tříkrálové dary v roce 2024 podpoří budování charitního Centra sociálních 
služeb v Holicích, rozšíření Sociálně aktivizačních služeb pro rodiny s dětmi a Služeb 
pro pěstouny.  
Další prostředky pardubická Charita využije na pomoc v mimořádných situacích,  
na přímou pomoc lidem v nouzi a pomoc v zahraničí. 
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Jak řekla ředitelka pardubické Charity Marie Hubálková: „Vše, co na Charitě děláme, 
směřuje k tomu, aby naši klienti a pacienti mohli zůstávat se svými rodinami a 
blízkými v přirozeném prostředí – doma. Naše zdravotní sestry, pečovatelky a sociální 
pracovníci denně poskytují terénní péči stovkám potřebných. Jsme velice vděční 
za dary do Tříkrálové sbírky, které využíváme k rozvoji a rozšíření těchto služeb. 
Moc mě těší, že finance na vybudování nových středisek pomáhají následně mnoho let 
velkému množství těch, kteří naši pomoc potřebují.“ 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Tříkrálový koncert chrámového sboru 
 

V rámci Tříkrálové sbírky se v neděli 7. ledna od 16 hodin v kostele sv. Bartoloměje 
uskuteční tradiční Tříkrálový koncert chrámového sboru a hostů pod vedením prof. 
Jiřího Kuchválka. Akce Tříkrálové sbírky budou též ke zhlédnutí online či ze záznamu 
na YouTube profilu Oblastní charity Pardubice. 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Vstupenky na 9. charitní ples již v předprodeji 
 

Oblastní charita Pardubice srdečně zve na 9. charitní ples, který se koná v sobotu  
3. února 2024 od 19 hodin v Obecním domě v Ostřešanech.  K poslechu a tanci bude 
hrát kapela Bumble Bee Band, záštitu nad benefiční akcí na podporu domácího 
hospicu tradičně převzal náměstek hejtmana Pardubického kraje Roman Línek, 
večerem provází Martin Beran. 
Vstupenky lze koupit již v době adventu v Turistickém informačním centru Pardubice 
či online na www.ticketportal.cz 
 

• Za Oblastní Charitu Pardubice Jan Lohynský  
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----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Škola Noe 

Klub předškolák 
 

NOE – Křesťanská ZŠ a MŠ srdečně zve na KLUB 
PŘEDŠKOLÁK. Jedná se o hravé lekce přípravy na školu,  
které se budou konat každý čtvrtek od 11. ledna  
do 7. března 2024 od 15:15 do 16:00 hod. Cena 300 Kč. 
 

Beseda k zápisu do 1. ročníku 
 

NOE – Křesťanská ZŠ a MŠ srdečně zve 7. března 2024  
od 16:00 na besedu týkající se zápisu dětí do 1. ročníku. 
 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Tip 

Filmová mana pro vaši duši  
 

Rádi byste se podívali na pěkný film, ale čekáte 
od něj trochu víc než jen chvilkovou zábavu?  
Jste hladoví po potravě duše? Nemáte čas složitě 
vyhledávat filmy, které vám vyhovují, nebo se 
vám už stalo, že vybraný film byl nakonec docela 
ztráta času? Zkuste Filmanu.  
Filmana je křesťanská online filmotéka, kterou založili věřící filmaři z produkční 
společnosti Bumerang film. Vedle větších darů a příjmů z předplatného se jim podařilo 
na portálu Donace vybrat od drobných přispěvatelů něco přes milion korun na to, aby 
mohli nakoupit licence, překlady a vytvořit web filmana.cz, který 1. prosince spustili.  
Online streamovací platforma pro věřící a duchovně založené diváky nabízí na jednom 
místě výběr kvalitních filmů, seriálů a dokumentů, které mohou rozvíjet spiritualitu  
a mohou být důležitým krokem na cestě víry. 
Zdarma jsou ve filmotéce k vidění mimo jiné seriály Církev za oponou, Talkshow OMG 
nebo dokumentární film Psi Páně, aneb sněz ten film z prostředí dominikánského řádu. 
Měsíční předplatné za 149,- Kč nabízí mnohem víc – můžete ho třeba jen vyzkoušet  
a kdykoli později ho zrušit nebo si předplatit Filmanu na celý rok za 1 490,- Kč/rok. 
Zaplacením získáte přístup k celé databázi filmů: kromě starších stálic, jako jsou třeba 
Umučení Krista nebo Misie, jsou dostupné na jednom místě i novější filmy jako Fatima, 
filmy k zamyšlení jako polský Corpus Christi nebo francouzský film Zjevení, biblické 
nebo životopisné filmy o svatých apod. Kromě zmíněných a dalších seriálů a zajíma-
vých dokumentů (Dech života) tu najdete i komedie, krátké filmy, rodinné filmy  
a pohádky (Anděl Páně) nebo filmy inspirované skutečnými událostmi.  
Nabídka titulů se průběžně dále rozšiřuje. Možná, že nejen před Vánoci uvítáte 
možnost zakoupit na Filmaně i dárkový poukaz pro své blízké.  
 

• Kateřina Kánská 
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Pavlo a Václave, řekněte nám, prosím, něco o sobě. 
 

Pavla: Jsme manželé 34 let, oba žijeme od dětství v Pardubicích (Václav se narodil  
v Michalovcích na Slovensku), máme 3 syny a na přelomu roku budeme poprvé dědečkem  
a babičkou. 
 

Co formovalo vaši víru a vztah k církvi?  
 

Pavla: V době dospívání jsem byla součástí malého společenství děvčat. Byla to doba 
totality a tak jsme se scházely v tichosti u babičky jedné z děvčat. Společenství vedla 
Maruška Šlégrová, která byla tajně novickou v řádu Milosrdných sester svatého Kříže.  
 

Ráda vzpomínám na tu dobu, kdy jsme občas vyjížděly na víkendy, někdy do Pilníkova,  
kde působil P. Pavel Rousek, jindy do vedlejší farnosti, dělali jsme tam s mládeží brigádu  
na staré faře. Žel velmi brzy si po tragické nehodě Pán Marušku povolal do věčného 
domova a tím naše společenství skončilo.  
 

Václav: Mě nejvíc asi formoval P. Josef Zvěřina. S několika kamarády jsme za ním jezdili 
na tajná setkání, kde jsme měli výukové semináře. Samozřejmě vzhledem k totalitní době to 
muselo být v naprostém utajení. K nám domů hodně chodil P. František Beneš, který můj 
duchovní život také hodně ovlivnil. 
 

U jakých aktivit farnosti jste stáli od počátku, co byste byli rádi, aby se ve farnosti 
ujalo a rozvíjelo?  
 

Od samého začátku jsme byli u pouti rodin. Když z Pardubic odešel do nového působiště  
do Jičína po vysvěcení P. Petr Šabaka, jeli jsme ho s přáteli navštívit. Vzal nás  
na výlet ke kapli Loreta na nedalekém kopci. Neměl ale klíče, a tak jsme si řekli, že bychom 
tam jeli, až tam bude pouť, což bylo následující rok v květnu. Chtěli jsme říci i několika 
rodinám. Otec Antonín nám to rozmluvil, že kaple je malá a má své tradiční účastníky, 
takže by tam byl problém s prostorem. O kapli se staral tatínek otce Antonína, tak jsme se 
domluvili, že si tam uděláme pouť samostatně, což se i v září stalo.  
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Rozhovor 
s Pavlou a Václavem  
Pecnovými 
 

…rodiči tří synů, kromě jiného  
zakladateli Pouti rodin  
a organizátory farních poutí. 



Na té první pouti nás bylo 6 rodin, po mši svaté jsme šli společně na výlet do Prachovských 
skal. A tak vznikla v naší farnosti tradice pouti rodin. Každý rok jsme navštívili jiné poutní 
místo s následným výletem v okolí a závěrečným opékáním buřtů. Během let se pomalu 
počet účastníků zvyšoval, až třeba v Rokoli nás bylo více než 100. Mrzí nás, že v dalších 
letech zájem upadal a potom najednou začal organizovat pouti někdo jiný. Jak je to dnes, 
nevíme, něco podobného mají snad salesiáni. 
 

Blíží se doba adventní a vánoční svátky,  
jak tento čas prožíváte a slavíte?  
 

Pavla: Doba adventní je, narozdíl od doby postní, poměrně krátká a často se nám 
„přibrždění“ a zklidnění pro rozjímání, jak bychom chtěli, nedaří. Chodíme na sobotní 
roráty už od doby, kdy byli naši synové dětmi. Jsou to chvíle, kdy se můžeme vnitřně ztišit  
a upřít zrak směrem k událostem v Betlémě. Ve dnech mezi tím jsme doposud oba měli 
nějaké chystání ve farnosti, Václav stromky do kostelů, betlémy atp., já zase chystání 
květin pro vánoční květinovou výzdobu. Vánoční svátky slavíme v kruhu rodinném, na 
Štědrý večer chodíme na půlnoční mši svatou. Následující 2 sváteční dny jsou pro nás již 
skutečně čas zcela zklidněný a prožitý s blízkými. 
 

Pavlo, jste aktivní v Modlitbách matek  
- kdy a jak tato aktivita ve farnosti vznikla? 
 

Pavla: Bylo to z kraje roku 2006. O Modlitbách matek jsme se dozvěděly od jedné maminky 
z Horního Jelení, která s námi byla ve společenství manželů. 6 maminek se nás tedy začalo 
scházet u jedné doma a modlily jsme se společně za naše děti. Brzy se začala scházet a 
modlit i skupinka maminek-babiček. Po nějaké době zájem o účast v těchto modlitbách 
začal růst a tak se naše prvotní skupinka rozdělila na tři a ke každé přibyly nové maminky. 
V současné době je ve farnosti 7 skupinek, které se pravidelně schází a modlí za své děti, 
ale i za kněze. V listopadu jsme se již podruhé sešly všechny skupinky ke společné modlitbě, 
tentokrát za účasti diecézní koordinátorky a otce Jana a bylo to moc pěkné modlitební 
setkání. 
 

V lednu se bude konat setkání žen,  
můžete nám říci více o této akci? 
 

Pavla: Už to bude 15. setkání. Jak to kdysi někdo napsal do Zpravodaje, je to takový den 
žen. Dopoledne je přednáška na dané téma, po obědě je druhá přednáška a na závěr 
setkání mše svatá.  
 

10 let k nám jezdila sestra Lucia Kopasová z komunity Blahoslavenství. Dopoledne byla 
přednáška a odpoledne biblické tance. Na 11. setkání přijela sr. Angelika Pintířová 
(seznamovala nás s určitým pohledem na žalmy) a od 12. setkání k nám jezdí Františka 
Böhmová, sestra Kateřiny Lachmanové. 

23 



Vždy vypomáháte s přípravami zahradních slavností, farních dnů a poutí,  
co vše to obnáší? 
 

Pavla: Na farní pouť je třeba vybrat zajímavé poutní místo, které je v dojezdové vzdálenosti 
do 2 h. S kněžími tedy vybíráme, kam jet a také, kde se ještě zastavíme odpoledne. Protože 
je naším cílem, aby bylo o naše poutníky dobře postaráno a cítili se dobře, zajišťujeme i 
polední občerstvení. Většinou s sebou vezeme párky a vše potřebné, využíváme fary nebo 
poutní domy, které u daného místa jsou. Na odpolední zastávku máme s sebou ještě 
termosky s kávou, poutnice většinou přinesou sladké dobroty k ní. 
Na akce, které se konají na farním dvoře – zahradní slavnost – je nutno nakoupit vše 
potřebné, ale hlavně sehnat ochotné lidi, kteří připraví na místě věci na pohoštění, další 
vynosí stoly a lavice, postaví stany. Někdo musí připravit grily, jiný nápoje atd. Je dost 
úkonů, aby vše bylo dobře připraveno. Ideálem by samozřejmě bylo, aby se k tomu všemu 
sešlo dost lidí a v průběhu akce se prostřídali. Pokud jde o několik lidí (a většinou o ty 
samé), pak jsou od začátku do konce ve značném zápřahu ... 
 

Každý kostel musí mít své kostelníky, kteří se o něj starají,  
jak je náročné hledání těchto lidí? 
 

Pavla: Celkově hledání lidí do různých služeb (kostelnická, úklid, květiny) není jednoduché. 
Zkušenost ukázala, že pokud je žádost o pomoc přečtena v ohláškách v kostele, ohlas je 
minimální, téměř žádný. Lepší je vytipovat konkrétní lidi a ty potom oslovit.  
Často přemýšlím nad tím, kolik lidí asi cítí sounáležitost k naší farní rodině. Kolik z nich je 
jen návštěvníky bohoslužeb a kolik se cítí (a touží být) členy farní rodiny – farního 
společenství. Protože i farní rodina musí v něčem fungovat, jako rodina biologická. Pro 
dobré fungování v ní má každý svůj úkol: někdo vaří, někdo uklízí, někdo vynáší koš atd.  
To, že naše kostely jsou na mši svatou otevřeny, jsou čisté a jsou v nich květiny, je právě 
přiložená ruka těch, kteří chtějí tu ruku ke společnému farnímu životu přiložit. 
Službu kostelnickou by mohli dělat důchodci, kteří chtějí být právě ve farnosti prospěšní. 
Není nutné brát službu každý den, stačí vzít si třeba 2 služby v týdnu. Není to služba 
složitá, ale je důležitá. 
 

Václave, mnoho let jste pracoval na faře,  
co všechno obnáší přípravy před Vánocemi? 
 

Václav: Začíná to adventem, kdy je potřeba pro kostely zajistit adventní věnce, svíčky, 
umístit je do kostelů. V polovině prosince se staví betlém v bartolomějském kostele v Pietě. 
Poslední roky je v předvánočním období zájem ze strany škol se na něj přijít podívat, proto 
se staví dřív. Stavba trvá několik hodin. Potom je třeba domluvit a přivézt stromky pro 
kostely, ty jsou z diecézních lesů. Musí se rozvézt po kostelích, ustavit, dát světýlka a 
ozdobit. Betlém je třeba postavit i v kostele sv. Jana a v klášterním kostele, kde ho ale v 
posledních letech dělají rodiny, které tam chodí.  
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Které akce jsou podle Vás pro naši farnost nejpřínosnější? (např. poutě a dny rodin?) 
Co byste naopak doporučil dělat jinak? 
 

Václav: Den rodin již nemohu posoudit. Dřív jsme se při realizaci angažovali, ale nyní s 
novým formátem již ne, takže toto musí posoudit účastníci. Mohu se vyjádřit k zahradním 
slavnostem a to si myslím, že přínosné je. Je to možnost neformálního společného setkání 
farníků navzájem i s kněžími, což svým způsobem prohlubuje vztahy ve farnosti. 
Určitě jsou přínosné i poutě, kdy poznáváme různá poutní místa. Poutníci jsou většinou 
starší spolufarníci a společné putování je pro ně povzbuzením.  
 

Jaké činnosti ve farnosti máte potřebu předat dalším (mladším) lidem? 
 

Václav: Ve své funkci jsem dělal mnoho věcí, které vidět nejsou, ale jsou důležité. Ať jsou to 
věci technické, jakékoli opravy všeho možného v kostelích, na faře, starost o fungování 
počítačů na faře, starání se o vytápění fary, zajišťování různých revizí, starání se o hasící 
přístroje v jednotlivých objektech a dbaní na to, aby měly včasné kontroly, kontrola 
dostatku hostií a vína v kostelích… práce je pestrá. Všechno toto bude muset někdo dělat. 
O něco se samozřejmě mohou postarat kněží, ale na ostatní věci budou muset někoho najít. 
 

Oba jste aktivními farníky,  
máte nějaká slova povzbuzení pro ostatní v naší farnosti? 
 

Všichni jsme společně a nerozdílně na cestě, na cestě k věčnosti. Tak to krásně ukazuje 
obrázek, který byl namalován pro synodální proces. Všem spolufarníkům bychom moc 
přáli, aby se v našem farním společenství cítili dobře, aby měli pocit skutečně přátelského 
zázemí farní rodiny, kráčející společně a podílející se na společném životě farnosti. 
 

• Děkujeme za rozhovor! Magdaléna a Dominika. 
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Žehnání vína 
 

O svátku sv. Jana evangelisty (27.12.) se už od 12. století na mnoha místech žehná víno.  Kde se 
vzala tato tradice? Legenda vypráví, že po smrti císaře Domiciána se Jan mohl vrátit do Efesu, kde 
ho podle legendy velekněz chrámu bohyně Diany nechal vypít kalich vína s jedem. Jan udělal  
nad kalichem znamení kříže a víno vypil. Všichni, kdo věděli o jedu, čekali, že Jan zemře, ale nic 
se mu nestalo. 
 

Žehnání vína v den svátku tohoto světce připomíná tuto událost a zdůrazňuje i přikázání lásky 
zaznamenané v jeho spisech. Proto se požehnané víno podává se slovy: "Pij lásku sv. Jana."  
V naší farnosti se bude víno žehnat při ranní mši sv. v kostele sv. Jana Křtitele. 
 
ŽEHNACÍ MODLITBA 
 

Pane, náš Bože, 

Ty nám dáváš mnoho dobrých darů. 

Také víno je Tvým darem. 

Je plodem země i lidské práce 

a Tvůj Syn Ježíš Kristus si je zvolil 

jako znamení nové smlouvy ve své Krvi. 

Požehnej nás na přímluvu svého apoštola Jana 

a dej, ať toto víno + 

přijmeme jako dar Tvé lásky k nám. 

Pomoz nám, ať stále zakoušíme, 

že jsi Bůh pravý, dobrý a věrný, 

který vlévá radost do lidských srdcí 

a upevňuje jejich společenství. 

Prosíme o to skrze Krista, našeho Pána.  

Amen. 

 
26 



KALENDÁŘ  AKCÍ  |  15. 12. 2023 – 5.1. 2024 
 

  15.-16.12. Skauti – besídka s přespáním na faře 

pá 15.12. Zpovídání (kostel sv. Bartoloměje - 16:00-19:00) 

    
Vánoční benefiční koncert, pořádá Charita  
(Českobratrská církev evangelická - 18:00) 

čt 14.12. Začátek zapisování intencí na měsíce leden až březen 2024 

so 16.12. 2. Rorátní mše svatá (kostel Zvěstování Panny Marie - 7:00) 

  16.12. Skauti – vyzvednutí Betlémského světla 

ne 17.12. Zpovídání (kostel sv. Bartoloměje, fara - 14:00-16:00) 

po 18.12. Zpovídání (Salesiáni v MUCu 17:00-19:00) 

st 20.12. 
Vánoční koncert  
(kostel sv. Jana Nepomuckého v Lánech na Důlku - 18:00) 

pá 22.12. Zpovídání (kostel sv. Bartoloměje - 16:00-18:00) 

so 23.12. 
3. Rorátní mše svatá  
(kostel Zvěstování Panny Marie - 7:00) 

    
Vánoční koncert  
(kostel Povýšení sv. Kříže v Třebosicích - 15:00) 

ne 24.12. 
Betlémské světlo  
(10:00 - 22:00 v kostele sv. Bartoloměje) 

    
Půlnoční sbírka – Štědrý dar pro betlémské děti  
(kostel sv. Bartoloměje 16:00, 22:00, 00:00 a klášterní - 00:00) 

    Vánoční bohoslužby – viz rozpis 

čt 28.12. 
Vánoční koncert sboru Cantus amici  
(kostel sv. Bartoloměje - 17:00) 

ne 31.12. 
Děkovná mše svatá  
(kostel sv. Bartoloměje - 16:00) 

st 3.1. 
Rybova Česká mše vánoční „Hej, mistře!“ 
 (kostel sv. Bartoloměje - 18:00) 

čt 4.1. Zahájení Tříkrálové sbírky (Pernštýnské náměstí 9:30) 

pá 5.1. Zpovídání (kostel sv. Bartoloměje - 16:00 - 18:00) 

    Modlitby za kněze (kostel sv. Bartoloměje - 17:00) 

    Setkání dobrovolníků farnosti (kostel sv. Bartoloměje - 18:00) 
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KALENDÁŘ  AKCÍ  |  6. 1.  – 3.2. 2024 
 

so 6.1. 
Večeřadlo Panny Marie  
(kostel sv. Jana Křtitele - 7:00) 

ne 7.1. Slavnost Zjevení Páně 

    
Tříkrálový koncert chrámového sboru  
(kostel sv. Bartoloměje - 16:00) 

    
Benefiční Tříkrálový koncert  
(kostel sv. Jana Nepomuckého v Lánech na Důlku - 18:00) 

út 9.1. 
Slib a setkání pastorační rady farnosti  
(kostel sv. Bartoloměje - 18:00) 

st 10.1. 
Setkání seniorů  
(farní sál - 14:30) 

čt 18.1. 
Setkání křesťanů pardubických církví  
(Archa - 18:00) 

so 20.1. 
Setkání pro ženy  
(fara - 10:00) 

st 25.1. 
Ekumenická bohoslužba  
(kostel sv. Bartoloměje - 18:00) 

pá 26.1. 
16. PIKSLA PLES  
(hostinec u Kosteleckých v Černé za Bory - 19:00) 

ne 28.1. Oslavy Dona Boska  
(MUC - 9:00 mše svatá, 11:00 - začíná program) 

    
Modlitba za národ  
(kostel sv. Bartoloměje - 18:30) 

so 3.2. 
9. charitní ples  
(Obecní dům v Ostřešanech - 19:00) 

 

 
 
 
 

______________________________________________________________________________________________________ 
 

www.farnost-pardubice.cz 
facebook.com/farnostPardubice 

instagram.com/Pardubicefarnost 
________________________________________________________________________________________________________ 


